

Prof. Dr. Maja Göpel

Wissenschaftlerin, Rednerin, Autorin, Politikberaterin, Beirätin

Expertise

Politische Ökonomie, Nachhaltigkeitstransformation und Wissenschaftskommunikation

Lebenslauf

Prof. Dr. Maja Göpel arbeitet seit über 25 Jahren als Politökonomin, Transformationsexpertin und Nachhaltigkeitswissenschaftlerin an der Schnittstelle von Wissenschaft, Politik und Gesellschaft. Die Politikberaterin, Bestseller-Autorin (»Unsere Welt neu denken«, »Wir können auch Anders«, Ullstein Verlag, übersetzt in zehn Sprachen, »Werte«, Brandstätter Verlag) und gefragte Rednerin ist Professorin für Nachhaltigkeitstransformation an der Leuphana Universität Lüneburg und Gründerin von Mission Wertvoll.

Sie war zuletzt Wissenschaftliche Direktorin am The New Institute und Generalsekretärin des Wissenschaftlichen Beirats der Bundesregierung Globale Umweltveränderungen (WBGU). Davor leitete sie das Berliner Büro des Wuppertal Instituts für Klima, Umwelt, Energie, nachdem sie sechs Jahre als Direktorin Zukunftsgerechtigkeit des Brüsseler Büros und als Campaign Managerin Climate Energy in Hamburg den World Future Council mit aufgebaut hatte.

Die diplomierte Medienwirtin und promovierte Politökonomin ist Mitglied im Club of Rome, dem World Future Council, der Balaton Group und Mitbegründerin der Initiative »Scientists4Future«. Sie war Mitglied im Bioökonomierat der Bundesregierung.

Für ihre Arbeit wurde sie vielfach ausgezeichnet, zuletzt mit dem Ehrenpreis des Deutschen Nachhaltigkeitspreises, dem myself Award und der Science Communication-Medaille.

Auszeichnungen

- 2025 Ehrenpreis des Deutschen Nachhaltigkeitspreises*
- 2025 myself Award »Changemakerin des Jahres«, FUNKE Magazin*
- 2021 Science Communication-Medaille, Max-Planck-Institut Göttingen*
- 2021 Theodor Heuss Preis*
- 2021 WeQ Award*
- 2021 Erich-Fromm-Preis*
- 2020 B.A.U.M. Umwelt- und Nachhaltigkeitspreis*
- 2020 ZEIT WISSEN Preis »Mut zur Nachhaltigkeit«*
- 2019 Adam Smith Preis*

Prof. Dr. Maja Göpel

Scholar, Speaker, Author, Advisor

Expertise:

Political Economy, Transformation, Sustainability and Science Communication

CV

Prof. Dr. Maja Göpel is a political economist and an influential voice for the sustainable transformation of society, working at the intersection of economy, politics, and society.

The policy advisor, bestselling author ("Rethinking Our World", "We can do better", Scribe Publishers, translated into 10 languages, "Werte", Brandstätter Verlag), and sought-after speaker is a professor for sustainability transformation at Leuphana University Lüneburg and founder of "Mission Wertvoll".

She was Director of Research at The New Institute and Secretary-General of the German Advisory Council on Global Change (WBGU). Before that, she headed the Berlin office of the Wuppertal Institute for Climate, Environment, Energy, after having helped set up the World Future Council for six years as Director Future Justice at the Brussels office and as Campaign Manager Climate Energy in Hamburg.

Maja Göpel is a member of the Club of Rome, the World Future Council, the Balaton Group, and a co-initiator of the "Scientists for Future" network. She was a member of the Bioeconomy Council of the German Federal Government.

Her work has been recognized with multiple awards in Germany, the most recent ones being the Honorary Award of the German Sustainability Award, the myself Award, and the Science Communication Medal.

Awards

- 2025 Honorary Award of the German Sustainability Award*
- 2025 myself Award »Changemaker of the Year«, FUNKE Magazine*
- 2021 Science Communication Medal, Max Planck Institute Göttingen*
- 2021 Theodor Heuss Prize*
- 2021 WeQ Award*
- 2021 Erich Fromm Prize*
- 2020 B.A.U.M. Umwelt- und Nachhaltigkeitspreis*
- 2020 ZEIT WISSEN Prize »Mut zur Nachhaltigkeit«*
- 2019 Adam Smith Prize*